



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၤ

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒူသဝီပူၤ

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်

လၢမၤရှး ၁၇သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 22-360+344-D1

**ချၢၣ်လွံၣ်ထွဲၣ်ကီၢ်ရၣ် တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်- တၢ်ဒုးကဲထီၣ်, တၢ်ခးလီၤနီၤစီၤကျိဖးဒိၣ်,
တၢ်ဃုၣ်မံၤဟးဖျိး, ကဘီယုၤခးလီၤတၢ် ဒီးတၢ်တြီယာ်လၢတၢ်ကဒီးန့ၢ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့,
လၢအီၤကူး တုၤ လၢစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂နံၣ်**

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ် တဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲမ့ၤဒီး ချၢၣ်လွံၣ်ထွဲၣ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤ ဖဲလၢအီၤကူး တုၤလၢစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါတၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထွဲၣ်ဖျိးသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) ဒီးထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သုးအဘၢၣ်စၢၤအယိ ပှၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဃုၣ်မံၤဟးဖျိးထီၣ်ကွံာ်ဝဲလၢအဒူသဝီအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ် ဖဲလၢအီၤ ကူး ၅သီ ၂၀၂၂နံၣ် ဝံၤအလီၢ်ခိၣ်န့ၣ် SAC သုးဖိလၢအအိၣ်လၢ တၢ်သ့ၣ်ဖုၣ်သုးကလၢၤသ့ၣ်တဖၣ်ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်ဆူမဲစီသဝီ, သ့ၣ်စးကရူၢ် အယိသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဒီးသံဝဲတကးဒိးဘၣ်အဝဲသ့ၣ် အဟံၣ်အယိဟးဂီၢ်ကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢစဲးပထုဘၢၣ်အပူၤ SAC ကဘီယုၤခးသုးတဖၣ်ဟးခးလီၤတၢ် ဒီးဟဲဃုသ့ၣ်ညါဝဲလီၢ်ကဝီၤတၢ်အိၣ်သးဖဲ လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢ SAC သုးခးနီၤစီၤကျိဖးဒိၣ် ဒီးခးလီၤတၢ်လၢကဘီယုၤအယိ သဝီဖိအိၣ်လၢ လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢပူၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်လၢသဝီပူၤတဘျီလၢဘၣ် ဒီးသဝီဖိအါဂၤဆၢတံာ်ဝဲကဃုာ်ကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.¹

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤသးကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ချၢၣ်လွံၣ်ထွဲၣ်ကီၢ်ရၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတုၤဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ်တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုးအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၤကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒုးကဲထီၣ်, တၢ်ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်, ဒီးတၢ်ယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိး

ဖဲမုၢ်ဂီၤခီ ၅န့ၣ်ရံၣ် လါအီၤကူး ၅သီ, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ **ကညီၣ်ဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျိးသုးမုၢ်ဒိၣ်** (KNLA) **ဒီးထံ ကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ** (SAC) သုးအဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ KNLA သုးရံၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၇) ဒီး SAC အခိၣ်သုးရံၣ် (IB) နီၣ်ဂံၢ် (၃၅၀) ဒီး ခိၣ် ချးသုး ရံၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၂၀) အဘၢၣ်စၢၤ ဖဲသၣ်စုးသုးကလၢ လၢအအိၣ်လၢ သၣ်စုးမုၢ်လးသဝီ သၣ်စုးကရူၢ် ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်ပူၤ န့ၣ်လီၤ. ခီဖျိလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အယီ သဝီဖိအိၣ်လၢ သၣ်စုးကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးဝဲဒၣ် န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဒုၣ်ဖိထၢဖိ အနီၣ်ဂံၢ် အိၣ်ဝဲ (၁၆၆) ဒုၣ် ဒီး အါန့ၢ်ဒံး (၃၇၀) ဟံၣ်ဒုၣ်ဖိထၢဖိ လၢအအိၣ်လၢ မဲစီသဝီ ဒီး သၣ်စုးမုၢ်လးသဝီ, သၣ်စုးကရူၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. [ခီဖျိလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အယီ သဝီဖိခဲလၢကွၢ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤနီၤန့ၣ်ဟဲကွၢ်ကဒါကွၢ် ဖဲလၢယန့ၣ်အါရံၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ.]

ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ် ဒီးတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲအလီၤခံန့ၣ် SAC အခိၣ်သုးရံၣ် (IB) နီၣ်ဂံၢ် (၃၅၀) လၢအိၣ်လၢ တီၤသ့ၣ် ဖူအသုးကလၢ, တီၤသ့ၣ်ဖူသဝီ, ပဒဲကီၢ်ကရူၢ် သုးဖိတဖၣ် ခးဝဲကျိၤဖးဒိၣ်ကအိၣ်လၢအထံၣ် (၄၀)ထံၣ်ယၣ်ယၣ် ဒီးကျိၤဖးဒိၣ် ချဲတနီၤနီၤလီၤတံၢ်ဝဲဆူ က---သဝီ, သၣ်စုးကရူၢ်, ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်ပူၤ ဒီးဟံၣ်ဟးဂီၤဝဲဒၣ် (၅)ဖျါ, သဝီဖိသံဝဲဒၣ် (၃)ဂၤ လၢ အကျါပၣ်ယုၢ်ဖိသၣ် (၂)ဂၤ ဒီးဘၣ်ဒိဝဲဒၣ်သဝီဖိ (၅)ဂၤ န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်အယီ သဝီဖိအကျါတဂၤ လၢအ သးနံၣ်အိၣ် (၆၂)နံၣ် ဘ---သံဝဲဒၣ်တဘျီယီန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိဒီးကျိၤဖးဒိၣ်အက့တဖၣ်အကျါ ပၣ်ယုၢ်ဝဲဒီး ဖိသၣ် (၂)ဂၤ ဒီးလၢခံဖိသၣ် (၂)ဂၤ န့ၣ်သံကွၢ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤဖိသၣ်လၢအသံကွၢ် (၂)ဂၤ န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ မိၤဆေ---(၁၁နံၣ်) ဒီး မၣ် ဒ---(၄)နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖိသၣ် (၂)ဂၤအံၤ ဘၣ်တၢ်လဲၤဆူအီၤဆူတၢ်ဆါဟံၣ်တနီၤယီ ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဒိတနီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိ ဘၣ်ဒိလၢအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲ အူ အ---, အူ အ---အဖိ (၂)ဂၤလၢတၢ်တသ့ၣ်ညါအမံၤ မၣ် လ--- ဒီး မၣ် ဝ--- သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝဲအလီၤခံ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်လၢသဝီပူၤတဘျီလၢဘၣ် ဒီးယုၢ်ကွၢ်လၢတၢ်လီၤအဂၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအအိၣ်လၢ သၣ်စုးမုၢ်လၣ်သဝီ ဒီး မဲဆီသဝီသ့ၣ်တဖၣ် ယုၢ်အိၣ်ကဒုဝဲဆူ ထ---သီခါဖျဉ်လၢအအိၣ်လၢ တ---ဝ့ၢ် ပူၤ (ဖ---ဝ့ၢ်) ဒ်ပုၤလီၤအိၣ်ကမ့ၢ်ဖိအသိးန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၂သီ ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ SAC ခိၣ်ချးသုးရံၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၅၉၀) ဒီး ခိၣ်ချးသုးရံၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၅၉၉) ဒီး (KNLA) သုးဟံၣ်ဖျိၣ် သုးရံၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၈) ဒီး သုးဒု (၁) ဒီး သုးဒု (၃) အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲအလီၤခံ SAC သုးဖိလၢအအိၣ်လၢ တီၤထီ, မူတၢ်လီၤ, မူကီၢ်ဆၣ် ဒီး ယုၤအိၣ်စုၤသဝီ သုးဖိသ့ၣ်တဖၣ် ခးလီၤနီၤစီၤဝဲဒၣ်ကျိၤဖး ဒိၣ်ဆူ ဃ---သဝီ, ပီၤပံၤဒါကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ် ဒီးသဝီဖိအတၢ်သ့ၣ်အိၣ်ဖျိးအလီၤလၢအအိၣ်လၢသဝီအချၢသ့ၣ်တဖၣ် စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၂သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် မုၢ်ဟါလီၤ ၈း၃၀ မံးနံးအဆၢကတီၢ်န့ၣ် SAC ခိၣ်ချးသုးရံၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၅၉၀) ခးလီၤနီၤစီၤဝဲကျိၤဖးဒိၣ်တဖၣ် ဒီးလီၤတံၢ်လၢ ဒီၤက---အဟံၣ်ကပၤ ဃ---သဝီ, ပီၤပံၤဒါကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ကစၢ် ဒီၤက--- အခိၣ်သၣ်ယံဘၣ်ဒိဝဲဒီးကျိၤဖးဒိၣ်အက့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်လဲၤဆူအီၤဆူ ဖ---တၢ်ဆါဟံၣ် ဒီးတၢ်ဆးန့ၣ်အခိၣ်ပူၤလီၤသထံၣ်န့ၣ်လီၤ. ခီဖျိလၢ SAC ခးလီၤနီၤစီၤကျိၤဖးဒိၣ်အယီ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်က့ၤလၢအသဝီပူၤ တဘျီလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤနီၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢပုၤပူၤ ဒီးတနီၤနီၤလဲၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢအတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တအိၣ်လၢလၢအသဝီပူၤဘၣ်သနံၣ်က့ အဝဲသ့ၣ်ပျံၤဒံးဒၣ် SAC အတၢ်ခးလီၤနီၤစီၤကျိၤဖးဒိၣ်ဒံးန့ၣ်လီၤ.

ကဘီယူဒေးလီတော်

ဖဲလါစဲးပထုဘာ် ၁၄သီ, ၂၀၂၂နံာ် မုာ်ဟါလီ ၃း၀၀ ဒီး ၄း၀၀ နာ်ရံာ် အဘာ်စၢၤန့ာ် SAC သုးဖိလါအဟဲက့ၤလီၤလၢ သုးက့ (၅) (မုာ်တြီၢ်ကီၢ်ရံာ်) တဖာ် ဘာ်သဂါဒီး KNLA သုးဖိ ဖဲကွံလါကရူာ်, လါဒိာ်ကီၢ်ဆာ် ဒီးတၢ်ဒုးကဲထီာ်ဝဲဖဲအဘူးဒီး လါဝါသဝီ, ဆီထံးကီၢ်ဆာ်အပူၤန့ာ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီာ်တနံၤန့ာ် SACသုးဖိလါတၢ်တသ့ာ်ညါအသုးထံးတဖာ် ခးလီၤနါစါကျိဖးဒိာ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ် (တၢ်တသ့ာ်ညါလီၤတၢ်တၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိာ်နီာ်ဂံၢ်) ဒီး SAC ကဘီယူဒေးသုး (၂)ဘ့ာ် ဟဲဆုာ်ကွာ်တၢ်ဒီးခးလီၤတၢ်လၢတၢ်ဒုးကဲထီာ်အလီၢ်အခါအခါသ့ာ်တဖာ်န့ာ်လီၤ. ကဘီယူဒေးလီၤတၢ် (၃)ဘျီ ဖဲတၢ်ကဲ ထီာ်သးတနံၤန့ာ် န့ာ်လီၤ. ဖဲကဘီယူဒေးလီၤတၢ်အခါထံးခံာ်န့ာ် SAC ကဘီယူဒေးသုး ခးလီၤဝဲတၢ်လၢ ကျိစဲးသ့ာ်တဖာ် ဒီး လါအလီၢ်ခံတဘျီ(သၢဘျီတဘျီ)န့ာ် အဝဲသ့ာ်ကွံာ်လီၤဝဲဒုာ်ကျိဖးဒိာ်ချံ [bombs] သ့ာ်တဖာ်န့ာ်လီၤ. SAC ကဘီယူ ဒေးသုး ဟဲဆုာ်ကွာ်ဝဲဒုာ်တၢ်ခဲအံၤခဲအံၤဖဲတၢ်ကဲထီာ်သးဝံၤအလီၢ်ခံန့ာ်လီၤ.

အဒိ SAC ကဘီယူဒေးသုး ဟဲကွာ်သမံသမိးဝဲတၢ်လီၢ်ခံသီ ဖဲလါစဲးပထုဘာ် ၁၄သီ ဒီး ၁၅သီ အနံၤန့ာ်လီၤ. လၢတၢ်န့ာ်အ ဃီ သဝီဖိလါအအိာ်လၢ c---ဒီး သ---သဝီသ့ာ်တဖာ် အိာ်က့ၤလၢအသဝီပူၤတဘျီလၢဘာ် ဒီးဃုာ်ထီာ်ကွံာ်ဝဲလၢပုၤပူၤ န့ာ်လီၤ. သဝီဖိသ့ာ်တဖာ်က့ၤဆူအသဝီတဘျီတဘျီဒ်သိးဒိ ကက့ၤကွာ်က့ၤအတၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢအအိာ်တၢ်သ့ာ်တဖာ်န့ာ် လီၤ. ဘာ်ဆာ်သနာ်က့ၤ ပိာ်မုာ်ဒီးဖိသ့ာ်သ့ာ်တဖာ် တက့ၤဟံာ်အဝဲသ့ာ်အခံလၢသဝီပူၤဘာ်န့ာ်လီၤ. ဟံာ်ဒုာ်အိာ်ဝဲ (၃၇)ဒုာ် ပုၤသဝီဖိအိာ်ဝဲအါန့ာ် (၁၉၁)ဂၤ လၢ c---သဝီပူၤန့ာ်လီၤ. သဝီဖိလၢ သ---သဝီ ဒီးကီၢ်ရံာ်ခိာ်န့ာ်အဟံာ်ဖိဖိမိ မ့ာ်ပာ်ဃုာ် န့ာ် ပုၤကအိာ်ဝဲအါန့ာ်ဒီး (၁၀၀၀)ဂၤ [c---သဝီ ဒီးသ---သဝီ] န့ာ်လီၤ. [ပုၤသဝီဖိတနီၤနီၤဃုာ်ဆူသဝီအဂၤတဖာ် မ့တမ့ာ် ဃုာ်အိာ်ခူသ့ာ်လၢမုာ်နါဒီး ဒီးဟဲက့ၤလၢမုာ်ဆါဒိသနာ်က့ၤ ပုၤသဝီဖိသ့ာ်တဖာ်တဖုာ်မ့ာ်ဖိးခဲလၢဘာ်န့ာ်လီၤ.]

သဝီဖိလါအအိာ်လၢ န---သဝီ, ကွံလါကရူာ်, လါဒိာ်ကီၢ်ဆာ်တဖာ်စ့ၢ်ကီး ဘာ်ဃုာ်ထီာ်ကွံာ်လၢအသဝီပူၤ [ဒိဖျိကဘီယူ ခးလီၤတၢ်] ဒီးတနီၤနီၤဃုာ်အိာ်ကဒုလၢ c---ကရူာ်ပူၤန့ာ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိတနီၤနီၤ စးထီာ်ဃုာ်ကွံာ် ဖဲလါစဲးပထုဘာ် ၁၇သီ, ၂၀၂၂နံာ် ဒီး သဝီဖိတနီၤနီၤ စးထီာ်ဃုာ်လၢ လါစဲးပထုဘာ် ၁၄သီ, ၂၀၂၂နံာ် လံၤလံၤလံၤန့ာ်လီၤ. သဝီဖိလါဃုာ်အိာ်လၢပုၤ ပူၤသ့ာ်တဖာ်ဘာ်သဂါဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအါမးန့ာ်လီၤ. မ့ာ်လၢတၢ်စ့ၢ်ခါအဆၢကတီၢ်အယိ [ဖဲတၢ်ကွဲးလံာ်အံၤအဆၢကတီၢ်] သဝီဖိလါဃုာ်မ့ာ်ဖိးတဖာ် ထံာ်ဘာ်ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢကသ့ာ်ထီာ်ဝဲဒုာ်အဝဲသ့ာ်အတၢ်အိာ်ကဒုအလီၢ်န့ာ်လီၤ. အါဒုာ် တက့ၢ် သဝီဖိသ့ာ်တဖာ်အံၤမ့ာ်ဝဲပုၤထူစံာ်ထူပုၤသ့ာ်တဖာ် ဒီးကဒီးန့ာ်ဘာ်တၢ်အိာ်တၢ်အီၤအဂီၢ်န့ာ်ကဲထီာ်ဝဲတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ ဖးဒိာ်လၢအဝဲသ့ာ်အဂီၢ် ဒိဖျိလၢတၢ်အိာ်တၢ်အီၤသ့ာ်တဖာ်အပူၤဒိာ်ထီာ်ဝဲဒုာ်အယိန့ာ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤနီၤဘုာ်ဝဲဆာ်ဖိကီၢ် ဖိသ့ာ်တဖာ်လၢကဘာ်ကွာ်ထွဲဝဲဒုာ် ဘာ်ဆာ်သနာ်က့ၤဒိဖျိလၢတၢ်အိာ်သးလၢတကတီၢ်အံၤအယိ အဝဲသ့ာ်ကက့ၤကွာ်ထွဲ က့ၤအတၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢသဝီပူၤသ့ာ်တဖာ်တသ့လၢဘာ်န့ာ်လီၤ. အဝဲသ့ာ်တၢ်ဖိတၢ်လံၤသ့ာ်တဖာ်မၤဟးဂီၤကွံာ်ဝဲအဝဲ သ့ာ်တၢ်မုာ်တၢ်ဘိသ့ာ်တဖာ်န့ာ်လီၤ. ဖိသ့ာ်သ့ာ်တဖာ်စ့ၢ်ကီးထံာ်ဘာ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢကဆဲးမၤလိတၢ်လၢပုၤပူၤ မ့ာ်လၢအဝဲ သ့ာ်ကွံာ်တၢ်ပီးတၢ်လီၤသ့ာ်တဖာ်တအိာ်ဘာ် ဒီးတဒီးန့ာ်ဘာ်တၢ်ဆိာ်ထွဲမၤစၢၤ [တၢ်ကရၢကရိလၢတၢ်ချၢတဖာ်] နီတမံၤ ဘာ်န့ာ်လီၤ. [ဖဲ လါစဲးပထုဘာ် ၂၀၂၂နံာ် ဘူးကလၢ] SAC သုးတဖု [အိာ်ဟဲက့ၤလၢ မုာ်တြီၢ်ကီၢ်ရံာ်] အိာ်ဒီးဒုာ် [ဟးဝုၤ ဝီခိးတၢ်] လၢတၢ်လီၢ်လၢတၢ်ဒုးကဲထီာ်အလီၢ် ဖဲကွံလါကရူာ်ပူၤန့ာ်လီၤ. သဝီဖိသ့ာ်တဖာ်ဟဲက့ၤဆူအဝဲသ့ာ်သဝီပူၤတ ဘျီဒီးဘာ်န့ာ်လီၤ. [ဖဲလါယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၃နံာ်န့ာ် သဝီဖိတနီၤနီၤမ့ာ်အိာ်ဒီးလၢ အဝဲသ့ာ်အတၢ်သ့ာ်တၢ်ဖုးအလီၢ်လၢအ အိာ်လၢသဝီချၢသနာ်က့ၤ အါဒုာ်တက့ၢ်သဝီဖိသ့ာ်တဖာ် ဟဲက့ၤအိာ်ကဒါက့ၤလၢသဝီပူၤလံၤန့ာ်လီၤ.]

တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့

ခီဖျိလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ် ဒီးကဘီယူၤခးလီၤတၢ်အယိ c---တီၤခၢၣ်သးက့ၢ်, သ---တီၤဖျဉ်က့ၢ် ဒီးချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်က့ၢ်နယၢ် ခီလုၣ်က့ၢ် (KJC) လၢဝ---သဝီ, လၢဂါကရူၢ်ပူၤ က့ၢ်တဖၣ်အံၤဘၣ်ကးတံၢ်ကွံာ်ဝဲဒၣ် မ့ၢ်လၢပုၤက့ၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ထီၣ်က့ၢ်က့ၢ်တ ဘျၢၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ c---တီၤခၢၣ်သးက့ၢ်န့ၣ် ပုၤက့ၢ်ဖိအိၣ်ဝဲ (၁၉၇)၈ ဒီး သရၣ်သရၣ်မ့ၢ် အိၣ်ဝဲ (၁၁)၈ သနၢ်က့ပုၤ က့ၢ်ဖိအိၣ်ဝဲ (၁၅၀)၈ လၢချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်က့ၢ်နယၢ်ခီလုၣ်က့ၢ် (KJC) န့ၣ်လီၤ. ပုၤက့ၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ထီၣ်က့ၢ်ဒီးမၤလိတၢ်တဘျၢၣ် လၢဘၣ် မ့ၢ်လၢ SAC ကဘီယူၤဒုးသုး ဟဲဆုၣ်ကွံာ်တၢ်ဘူးကအိၣ်လၢကိးမုၢ်နံၤဒဲးယၢ်န့ၣ်လီၤ. [ဖဲလၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၃နံၣ် န့ၣ် c---တီၤခၢၣ်သးက့ၢ် ဒီး သ---တီၤဖျဉ်က့ၢ် တဖၣ်ကးတံၢ်ဒဲးဒၣ်န့ၣ်လီၤ. KJC က့ၢ်တခီအိးထီၣ်က့ၢ်ဝဲဒၣ်လံန့ၣ် လီၤ.]

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျဉ်ကိာ်
ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. **KHRG** ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.